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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 24 juni 1960
*’s Morgens te 10 uur aangevangen en ’s middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Klompé, Marijnen, De Pous, Van Rooy, Toxopeus, Visser en Zijlstra (afwezig : de Ministers
Korthals en Luns).

Tevens zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot (bij de punten 20 en 25), Van
Houten, Roolvink (bij de punten 17 en 26), Schmelzer (bij de punten 17, 23 en 281), Scholten
(bij punt 28b), Stijkel (bij de punten 16 en 28f) en Veldkamp (bij de punten 8 - 16).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
- - -
d. Indonesië en Nieuw-Guinea (Zie notulen MR van 17 juni 1960, punt 2b.)
Staatssecretaris Van Houten deelt mede, dat de instructie is gegeven de antwoordnota naar
aanleiding van de brief van Indonesië over Nieuw-Guinea aan de Secretaris-Generaal persoonlijk
te overhandigen. Daaraan zal dan mondeling worden toegevoegd dat als iemand van het
secretariaat van de Verenigde Naties zich persoonlijk op de hoogte van de toestand ter plaatse
wil stellen de Nederlandse Regering er geen bezwaar tegen heeft. Dit laatste zal ook worden
gepubliceerd.
- - -

20. Papoeavrijwilligerscorps (Nota van de Minister van Defensie d.d. 21 juni 1960, nr. Marine
750230/452777.)
Minister Van Rooy stelt de vraag wat met de Papoea's gebeurt, nadat hun dienstverband is
afgelopen. Staatssecretaris Bot antwoordt, dat zij een civiele en militaire training krijgen en na
afloop van het dienstverband naar hun woonplaats terugkeren. Minister Klompé acht het
wenselijk, dat over het vaandel, genoemd in artikel 2, ook nog overleg met de betrokkenen wordt
gevoerd.

Minister Zijlstra merkt op, dat het hier financieel gesproken een zaak betreft, die
onder het defensieplafond valt. Minister Visser heeft bij de vorige bespreking in verband met het
grote belang, dat hij aan de vorming van dit corps hecht, ermede ingestemd, dat de uitgave
hiervoor in 1960 onder het defensieplafond komt, maar voor de toekomst is dit niet
afgesproken. Staatssecretaris Bot deelt mede, dat hij een brief aan de Minister van Defensie en
Staatssecretaris De Jong heeft gezonden inzake het zoeken van overeenstemming over dit punt
met de Minister van Financiën. Op 30 juni 1960 zal een bespreking met Minister Zijlstra plaats
hebben. De geraamde kosten bedragen voor het eerste jaar f. 4,5 mln.; daarna zal een lager beag
voldoende zijn. Minister Visser wijst erop, dat de afspraak voor het brengen van kosten op zijn
begroting voor het eerste jaar betrekking had op een aanzienlijk lager bedrag dan f. 4,5 mln.
Minister Zijlstra herinnert eraan, dat sindsdien discussies over het defensieplafond hebben plaats
gehad, waarbij is besloten, dat onder het nieuwe plafond ook de kosten van de defensie van
Nieuw-Guinea zullen vallen en dan zal men die voor het papoeacorps ook hieronder moeten
brengen. Minister Visser antwoordt, dat bij hem niet is opgekomen, dat bedoelde beslissing over
het defensieplafond op deze nieuwe uitgave betrekking zou hebben. Minister Toxopeus verwacht,
dat bij het onderling overleg over dit punt binnenkort wel overeenstemming wordt verkregen; hij
stelt voor ermede in te stemmen, dat het ontwerp-besluit naar de Raad van State wordt gezonden
(maar niet verder gaat voordat over het financiële punt overeenstemming bestaat). De Raad
verklaart zich hiermede akkoord.
- - -
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25. Ministeriële verantwoordelijkheid voor de defensie van Nederlands-Nieuw-Guinea (Brief van de
Staatssecretaris van Binnenlandse Zaken d.d. 13 juni 1960, nr. 25438, met bijlage.)
Minister Visser wijst erop, dat afdoening van dit stuk urgent is, aangezien hij voor de volgende
Ministerraad antwoord moet geven op vragen van het Eerste Kamerlid Van Riel; het is echter
mogelijk aan Mr. Van Riel eerst een voorlopig antwoord te geven.

Minister Klompé stelt de vraag of men moet stellen, dat de defensie van het
koninkrijk prevaleert en de defensie van Nieuw-Guinea secundair zal kunnen zijn (eerste alinea
van de nota). Minister Visser heeft een overeenkomstige opmerking over deze alinea.

De Minister-President stelt voor, dat ten behoeve van de beantwoording van Mr.
Van Riel nog voor donderdag 30 juni ambtelijk overleg tussen de betrokken departementen zal
worden gevoerd (waarbij ook de opmerking van Minister Klompé in de bespreking zal worden
betrokken); het stuk behoeft dan niet meer in de Ministerraad terug te komen, als bij het overleg
tussen de betrokken departementen overeenstemming wordt bereikt. De Raad verklaart zich
hiermede akkoord.
- - -

28. Ingekomen stukken en mededelingen
a. De kwestie van de Indonesische spijtoptanten (#Zie ook notulen MR 1/7/60, punt 2.)
De Minister-President deelt mede, dat hij de Voorzitter van de Repatriëringscommissie uit de
Tweede Kamer Mr. de Graaf op bezoek heeft gehad, die aandrong op beantwoording van enkele
brieven die de Commissie had gericht aan spreker op grond van het argument dat verschillende
Ministers bij de kwestie van de spijtoptanten zijn betrokken. De eerste brief van 29 april 1960
behelsde o.a. de vraag hoe de Regering aan het toe te laten aantal van 2.000 per jaar komt. In de
tweede brief dd. 3 juni wordt de vraag gesteld of de Regering met het oog op de verscherpte
situatie in Indonesië plannen voor een algemene evacuatie van spijtoptanten en zgn.
maatschappelijke Nederlanders voorbereidt. Spreker heeft de beide brieven aan Minister
Beerman voor advies gezonden. Volgens Mr. De Graaf was de Commissie eenstemmig over de
wenselijkheid van voorbereiding van plannen. Aangezien geen antwoord op de brieven is
ontvangen, dreigt de oppositie met een interpellatie. Spreker stelt de vraag of hij aan de
Commissie kan schrijven, dat de Minister van Justitie in de komende week een antwoord op
eerstgenoemde brief zal geven. De vraag inzake een voorbereiding van evacuatie zou zijns
inziens beter in een gesprek met de Commissie beantwoord kunnen worden.

Minister Beerman heeft een concept-antwoord op de eerste brief besproken met
de Ministers Luns en Klompé. De aanvragen van een visum moeten beoordeeld worden aan de
hand van objectieve normen. In Indonesië is er echter niet veel meer van het Nederlandse
apparaat over dan een beperkte diplomatieke post. De moeilijkheid van de beoordeling brengt
mede, dat mensen uit Indonesië in Nederland zijn toegelaten, die beter in Indonesië hadden
kunnen blijven, terwijl het omgekeerde ook het geval is. Door de Kamerleden wordt ook
aangedrongen op toelating van bepaalde verzoekers van Chinese, Italiaanse, Belgische en andere
nationaliteiten; andere Europese landen doen niets aan het laten overkomen van hun
landgenoten uit Indonesië.

Minister Zijlstra merkt op, dat in een aantal gevallen de mensen wel formeel-
juridisch tot de groep der spijtoptanten behoort, maar waarbij er geen reden is om hen naar
Nederland te laten komen, terwijl bij anderen die geen spijtoptanten zijn wel redenen daarvoor
kunnen zijn. In het algemeen kan men stellen, dat alle mensen die het in Indonesië onder
Sukarno moeilijk hebben zich voor overtocht naar Nederland zullen melden. Het totale aantal
kan dan in de honderdduizenden lopen. Dit is een belangrijk argument voor afwijzing van een
algemene overkomst. Spreker gelooft dat elke verruiming van het toelatingsbeleid oeverloos zal
blijken te zijn. Indertijd heeft de Ministerraad zorgvuldig richtlijnen voor de toelating opgesteld;
hieraan zal men zich zoveel mogelijk moeten houden.



Minister Van Rooy stelt de vraag of een eventuele verruiming van de toelating niet
kan worden afgegrendeld door koppeling ervan aan de Pastore Walter act, die bij de
Amerikaanse Senaat ligt en waardoor opnieuw 10.000 Nederlanders, afkomstig uit Indonesië
kunnen worden toegelaten tot de Verenigde Staten. Minister Beerman merkt op, dat degenen die
thans om toelating vragen in het algemeen niet voor emigratie naar de Verenigde Staten in
aanmerking komen.

De Minister-President begrijpt, dat de Raad  tegen enige verruiming van het toe te
laten contingent is. Minister Zijlstra is hier tegen, omdat hij niet ziet wat het einde ervan is. Een
vlotte formulering helpt de Regering niet. Spreker pleit ervoor om na een zorgvuldige
voorbereiding te komen in de Raad tot vaststelling van een nauwkeurige formulering van het
regeringsstandpunt. De Raad stemt hiermede in.

De Minister-President stelt voor, dat hij aan de Kamercommissie een briefje zal
zenden, waarin hij aankondigt dat Minister Beerman de komende week zal antwoorden op de
eerste brief (van 29 april 1960) en dat over de brief van 3 juni 1960 de Regering met de
Commissie zou willen spreken. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.
- - -


